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Abstract

        

          
Purpose To investigate how the extent of an ultrasound instructor’s clinical expertise influences the level of hands-on ultrasound competency achieved by clinicians after three-day ultrasound courses in abdominal and emergency ultrasound. The second goal was to determine how physicians in residency rate the sonographic and didactic skills of student instructors compared to medical staff instructors.

        

          
Method A total of N = 100 residents participating in a 3-day ultrasound workshop were randomly trained either by 15 student instructors or by clinical staff physicians, both with > 2 years of teaching experience. Both instructor groups had previously completed 120 hours of didactic instructor training. Ultrasound competencies were assessed by a standardized objective structured clinical examination (OSCE) of healthy individuals. The sonographic and didactic skills of both instructor groups were rated by questionnaires with six-step Likert items (1 = excellent, 6 = poor).

        

          
Results The cohort, trained by student instructors, achieved the same scoring level as the second cohort, trained by physician instructors (mean score 76.4, versus 73.7 of max. 100 points, p = 0.28) in the final OSCE. The sonographic qualification was rated for student educators as 1.44 (mean) [1.1–1.62], versus residents 1.46 [1.26–1.61], versus attendings 1.29 [1.05–1.61]. Didactic skill levels were rated without significant differences with means of 1.53, 1.57 and 1.53, respectively.

        

          
Discussion & Conclusion The didactic competence of student instructors does not differ statistically from the competency levels of experienced physicians. In terms of the acquired ultrasound skills of trainees, our data indicate that student instructors can be as efficient as staff instructors. Therefore, student instructors can be employed as resource-saving ultrasound educators without decreasing the skills level achieved by course participants, provided that they previously underwent a comprehensive didactic and sonographic training program.

      

        [bookmark: N10E62]
Zusammenfassung

        

          
Ziele Nach einem 3-tägigen Abdomen- & Notfallsonografie-Kurs wurde untersucht, inwieweit Ausbildungsstand und klinische Erfahrung der involvierten Ausbilder das tatsächlich erreichte Kompetenzniveau ärztlicher Teilnehmer und deren Bewertung der Kompetenzen ihrer Ausbilder beeinflussen.

        

          
Methoden Insgesamt n = 100 Teilnehmer eines 3-tägigen Ultraschallworkshops wurden randomisiert über 24 Stunden entweder von studentischen Tutoren mit > 2 Jahren Lehrerfahrung oder von klinisch tätigen Ärzten mit > 4 Jahren Lehrerfahrung trainiert. Beide Ausbildergruppen hatten zuvor im Mittel 120 Stunden didaktische Ausbildertrainings mit videounterstütztem Feedback absolviert. Die Kompetenzmessung erfolgte durch einen standardisierten praktischen Prüfungsparcours im OSCE-Format an gesunden Probanden. Die Sono-Kursteilnehmer bewerteten die fachlichen und didaktischen Kompetenzen beider Ausbildergruppen mit 6-stufiger Likert-Skala (1 = sehr gut, 6 = unzureichend).

        

          
Ergebnisse Die von studentischen Ausbildern trainierte Kohorte erzielte in der OSCE-Prüfung zum Kursende 76,4, die von ärztlichen Ausbildern trainierte Kohorte 73,7 von max. 100 Punkten (p = 0,28). Die Kursevaluation ergab eine fachliche Qualifikation von 1,44 (1,1–1,62) für studentische Ausbilder versus 1,46 (1,26–1,61) für Ärzte in Weiterbildung bzw. 1,29 (1,05–1,61) für Fachärzte. Die didaktische Qualifikation aller 3 Ausbildergruppen wurde im Mittel mit 1,53, 1,57 und 1,53 bewertet.

        

          
Diskussion & Schlussfolgerung Die didaktisch-methodische Kompetenz studentischer Tutoren und das erzielte Kompetenzlevel ihrer Trainees unterschieden sich nicht vom Ergebnis ultraschallerfahrener Klinikärzte. Unsere Daten zeigen, dass studentische Tutoren ohne Nachteile für den Kompetenzerwerb der Lernenden ressourcensparend als Ultraschallausbilder eingesetzt werden können, wenn zuvor eine ausreichend intensive fachliche und didaktische Schulung stattgefunden hat.
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